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برای  خصوصی  بخش  نمندی  توا ز  ا استفاده  بحث 
برنامه ریزی در بخش معدن و احیای شورای سیاست گذاری 
پیشنهادی بود که سال ها پیش از سوی خانه معدن ارائه 
داده شد. دلیل اصلی پیشنهاد این بود که جمعی مشورتی 
وجود داشته باشد که از ابتدا تا انتهای زنجیره را ببیند 
و بتواند با برنامه ریزی مناسب آسیب های این بخش را 
مهار کند. به عنوان مثال، یکی از بخش های موفق صنایع 
معدنی کشور صنعت فولاد است که توانسته با برنامه ریزی 
طرحی جامع، تولید خود را به سمت ۵۵ میلیون تن هدایت 
کند. با این حال، امروز که کشور در شرایط نامطلوبی از 
نظر توسعه قرار گرفته است و طرح های عمرانی عموما به 
حالت نیمه تعطیل درآمده اند، یکی از دغدغه های اصلی 
مازاد تولید فولاد است. نکته مهم دیگری که در طرح 
جامع فولاد مغفول ماند، بخش ابتدای زنجیره یا حوزه 
اکتشاف بود. معضل دیگر، کم توجهی به موضوع آمایش 
سرزمین بود. به عبارت دیگر، براساس فشارهای جانبی 
که به متولی بخش معدن وارد شد، کارخانجات فرآوری 
و فولادسازی به جای اینکه در کنار آب های آزاد احداث 
شوند تا محصول تولیدشده به راحتی صادر شود، در 
استان های مرکزی کشور راه اندازی شدند که نه آب دارند 
و نه انرژی و امروزه دغدغه حل چالش های موجود در این 
زمینه هم به مشکلات این صنعت افزوده شده است. اگر 
شورای سیاست گذاری داشته باشیم، دخالت های جانبی 
می تواند کمترین اثر را در بخش معدن و صنایع معدنی 
داشته باشد. اگر بنا بر این باشد که تصمیمات با هماهنگی 
بخش خصوصی یا شوراها گرفته شوند، مسئولان دولتی 
بر فشارهای سیاسی آسیب کمتری خواهند دید  در برا
فزایش می یابد،  و زمانی که فشارهای سیاسی بر آنها ا
نند تصمیم گیری را منوط به نظر شورا کنند و  می توا
مسئولیت را از شانه خود بردارند. از سوی دیگر، برای 
معدن هیچ وقت نمی توان برنامه ریزی کوتاه مدت داشت 
و همیشه باید به افقی دوردست، شاید تا ده ها سال بعد، 
نگریست. این قاعده در کشور ما هم صادق است و به 
همین دلیل، پروانه های معدن هر ۲۵ سال یک بار تمدید 
می شوند. باید از امروز مطالعه کنیم که قرار است تا ۲۵ یا 
۳۰ سال آینده تامین کننده خوراک کدام یک از صنایع و 
کشورهای منطقه باشیم. این موضوع را چه کسانی باید 
پیش بینی و براساس آن استراتژی تعریف و تنظیم کنند 
و برنامه ها را برای آن روز به مرحله اجرا درآورند؟ برای 
اینکه مدیران بتوانند زنجیره معدن را به صورت بلندمدت 
تعریف کنند، باید همواره شورایی با نگاه جامع و بلندمدت 
کنار دست خود داشته باشند تا بتوان در مسیر درست گام 
برداشت. به هرحال، معدن باید خوراک صنایعی را که نیاز 
به مواد معدنی دارند، تولید کند. مگر می شود بدون برنامه 
راهبردی و استراتژیک، کار را در مسیر درست پیش برد و 
مگر می توانیم بدون افرادی که در قالب شورا کار را مدیریت 
کنند، به اهداف خود برسیم؟ براساس قانون اساسی، متولی 
بخش معدن، وزارت صمت است و شورا باید از طریق این 
بخش مدیریت شود. بنابراین حاکمیت معدن باید نیروهای 
کارآمد را از بخش های مختلف انتخاب کند؛ این نیروها 
شامل استادان دانشگاه ها تا افرادی که تجربه و سابقه 
طولانی دارند و بخش خصوصی که تجربه های ارزشمندی 
دارد، می شود که گرانبهاترین دارایی های حوزه معدن 
کشور هستند و باید از این گنجینه ارزشمند بهره برد. 
معادن جزو ذخایر تجدیدناپذیری هستند که به همه 
مردم تعلق دارند؛ بنابراین در ایران زیرمجموعه انفال 
قرار گرفته اند و در کشورهای دیگر هم در اختیار دولت 
و حاکمیت هستند و به همین جهت، دولت باید برای 
بهره برداری از آنها بهترین روش های ممکن را اتخاذ 

کند. از این رو همیشه جای خالی شورایی از نخبگان 
این بخش برای ارائه راهکارهای مشورتی و کمک به 
سیاست گذاری در این بخش احساس شده است. شاید 
بتوان گفت بی اغراق از حدود ۲۰ سال پیش به این سو، 
به کرات این پیشنهاد از سوی خانه معدن به دولت ارائه 
شده است. تا امروز هم، همه مسئولان و مدیران بر 
اهمیت این شورا تایید کرده اند و هرگز ندیده ایم که در 

ضرورت آن تردیدی وجود داشته باشد، اما متاسفانه تا 
امروز شاهد رخ دادن اتفاق مهمی در این زمینه نبوده ایم. 

کوتاه سخن اینکه، اگر یک شورای سیاست گذاری مطلوب 
در بخش اکتشاف داشتیم، امروز دچار دغدغه کمبود مواد 
اولیه نبودیم؛ شاید وظایف سازمان زمین شناسی به  مراتب 
بالاتر از این بود؛ شاید بانک اطلاعاتی ما امروز به مراتب 

پربارتر از امروز بود و... 

از این گنجینه غافل نشویم
 

یادداشت

بهشتی پور: توان رزمی ایران به شکل 
قابل توجهی بالا می رود
 مزیت جنگنده های 

سوخو ـ ۳۵ برای ایران
 موازنه قدرت در منطقه تغییر می کند؟

خرید سوخو ۳۵ روسی از مسکو، به عنوان 
یکی از مهم ترین خریدها در حوزه تسلیحات 
در دهه های اخیر از سوی تهران شناخته 
می شود. سوخو ۳۵ یک جنگنده پیشرفته 
است که خرید آن از مسکو می تواند به معنای 
اعتماد دوجانبه و گسترش همکاری های 
تسلیحاتی باشد. حضور سوخو ۳۵ در نیروی 
هوایی ایران می تواند وضعیت دفاعی ایران 
را دچار تغییر کند. برخی از کارشناسان 
جنگنده  این  داشتن  با  تهران  می گویند 
دست بالا را در منطقه به دست خواهد 
آورد. اما این ادعا تا چه اندازه صحیح است؟ 
خبرآنلاین با حسن بهشتی پور کارشناس 
مسائل بین الملل در مورد خرید جنگنده های 
سوخو ۳۵ از سوی ایران به گفت وگو پرداخته  
است. حسن بهشتی پور کارشناس مسائل 
بین الملل می گوید: جنگنده های سوخو ۳۵ 
جزو جنگنده های مدرن در جهان به حساب 
می آید. چون هم از نظر سقف پروازی بالاتر 
از همه جنگنده های قبلی ایران است و هم 
سرعتش در بین هزار و ۵۰۰ تا دو هزار و 
۵۰۰ کیلومتر است. توان راداری این موشک 
۳۰ هدف را رهگیری کرده و به هشت هدف 
شلیک می کند. این هواپیماهای مدرن در 
مقابل با هواپیماهای آمریکایی ساخته شده 
است. ایران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
خیلی تلاش کرده که در عرصه موشک و هم 
جنگنده ها به خصوص بعد از جنگ تحمیلی، 
پیشرفت کند و به خودکفایی برسد. در عرصه 
موشک پیشرفت های خیلی عالی داشته و در 
سطح جنگنده هم تولیداتی داشته است اما به 
تولید انبوه هنوز نرسیده است. در هیچ زمانی 
ایران از نظر تجهیزاتی به مدرنی سوخو ـ ۳۵ 
نرسیده است. در هر صورت ورود این هواپیما 
به هواپیمایی ارتش جمهوری اسلامی توان 
رزمی ایران را به شکل قابل توجهی بالا می برد 
و می تواند به این کمک کند که ایران در برابر 
تهاجمات دشمن دست پرتر را داشته باشد. 
این کارشناس حوزه اوراسیا افزود: روسیه در 
سال های اخیر تعامل خود را با ایران افزایش 
داده و مسکو در این راستا در مسیر حرکتی 
کرده تا یک سیاست جدید را نسبت به گذشته 
در قبال تهران اتخاذ کند. از سال قبل که 
روسیه دچار تحریم ها غرب شد توجه به ایران 
در کنار توجه به کشورهایی مانند هند و چین 
و برزیل بیشتر شد تا بتواند با تحریم ها مقابله 
کند. به نظر می رسد موافقت با فروش سوخو ـ 
۳۵ هم در راستای این است که همکاری های 
تهران و مسکو در زمینه دفاعی ارتقا پیدا کند. 
قبلا هم البته روسیه جنگنده میگ ۲۹ را در 
اختیار ایران قرار داده بود که در همان زمان 
خودش جنگنده خیلی پیشرفته ای به حساب 
نمی آمد. این جنگنده سال ۷۱ یا ۷۲ تحویل 
شد و به ایران کمک کرد. چون ایران با تحریم 
غرب روبه رو بود و کشورها حاضر نبودند که 
به ایران جنگنده بدهند. همچنین سوخو 
۲۲ هم به ایران داده بود، اما در دوره جدید 
هم در زمینه موشک های پدافندی عمل 
لبته برد محدود ۱۲۰ کیلومتری  کرد که ا
داشت و همچنین موشک های پدافندی 
اس ۳۰۰ وجود داشت که در نوع خودشان 
پیشرفته به حساب می آمدند و می توانستند 
چند هدف را رد گیری کنند. به نظر من ورود 
جنگنده های سوخو ـ ۳۵ به ایران و پیوستنش 
به نیروی هوایی جمهوری اسلامی ایران یک 
نقطه عطفی در روابط ایران و روسیه است و با 
در نظر گرفتن این موضوع می توانیم شاهد 
همکاری های گسترده تر بین ایران و روسیه 
شویم. قبلا روابط یک طرفه بود و ایران فقط 
تسحلیات می خرید. اما در سه چهار سال اخیر 
ایران هم اقلامی داشته که آن را در اختیار 
روسیه قرار داده است. اخیرا اعلام شد که 
هواپیماهای ایرباس روسی هم ممکن است 
که به ایران بیایند و اورهال شوند. یعنی کلیه 
قطعات شان بازبینی و تعمیر می شوند. من 
فکر می کنم همکاری ها رو به پیشرفت است 
و به نفع ایران و روسیه به حساب می آید. 
بهشتی پور در مورد تغییر احتمالی موازنه 
قدرت در منطقه بر اثر خرید سوخو ۳۵ 
توضیح داد: این تحلیلی غیرواقع بینانه است. 
سوخو ـ ۳۵ جنگنده بسیار خوبی است و در 
نسل چهارم جنگنده های پیشرفته در دنیا 
محسوب می شود. اما اینکه با دریافت چند 
عدد جنگنده بخواهد موازنه قوا در منطقه 
به هم بخورد یا تخت تاثیر قرار بگیرد، چنین 
اتفاقی نخواهد افتاد. بیش از ۳۰۰ میلیارد 
دلار سلاح مختلف آمریکا و انگلیس و فرانسه 
و روسیه در اختیار کشورهای عربی منطقه از 
جمله عربستان و امارات و کویت و قطر قرار 
داده اند. چطور می شود که آنها وقتی این 
سلاح های پیشرفته را در اختیار این کشورها 
گذاشتند موازنه تحت تاثیر قرار نگرفت؛ اما 
با این سوخوها تحت تاثیر قرار می گیرد؟ با 
یک جنگنده نمی شود موازنه نظامی در سطح 
منطقه ایجاد شود یا بهم بخورد. موازنه موجود 
بر اساس قدرت نظامی در ابعاد مختلفش است 
و نه فقط قدرت جنگنده ها. موشک ها در این 
زمینه تعیین کننده هستند و نیروی دریایی و 
هوایی و زمینی و تجهیزاتی که به کار می برند 

تاثیرگذار است.

      محمدرضا بهرامن
رئیس خانه معدن ایران

آرمان ملی- احسان انصاری: پس از اتفاقاتی که در ماه های 
اخیر در کشور رخ داد به نظر می رسد عقلانیت برای مدیریت 
چالش های کنونی افزایش پیدا کرده تا تعارضات را به قرابت های 
فکری و سیاسی نزدیک  کند. این در حالی است که دوباره موضوع 
حجاب به یک مسأله محل مناقشه در جامعه تبدیل شده است. 
»آرمان ملی« برای تحلیل و ارزیابی این موضوع با دکتر تقی آزاد 
ارمکی، جامعه شناس و استاد دانشگاه تهران گفت وگو کرده است. 
آزاد ارمکی معتقد است: »در شرایط کنونی در برخی شهرهای 
کشور شاهد درگیری  بر سر حجاب هستیم. اگر این وضعیت 
ادامه داشته باشد این احتمال وجود دارد پیامدهای اجتماعی 
برای کشور به همراه داشته باشد. در چنین شرایطی این احتمال 
وجود دارد که درگیری هایی با موضوع حجاب آغاز شود اما مسائل 
دیگری مطرح شود .به عنوان مثال اگر نیروی گشت ارشاد با افراد 
بی حجاب برخورد کند با واکنش آنها مواجه خواهد شد و پس 
از مدتی موضوع از حجاب به موضوعات دیگری تغییر وضعیت 
می دهد و شکل دیگری به خود می گیرد.« در ادامه ماحصل این 

گفت وگو را می خوانید. 
   

    در شرایطی که با توجه به اتفاقاتی که در ماه های 
اخیر در کشور رخ داده بود انتظار این بود که موضوع 
حجاب با مدیریت بهتری مواجه شود اما در هفته های 
اخیر حجاب به یک موضوع محل مناقشه تبدیل شده 
است. چرا موضوع حجاب در جامعه ما همچنان به عنوان 

یک موضوع محل مناقشه باقی مانده است؟
 در شرایط کنونی یک بحث در جامعه شکل گرفته 
که آیا حجاب موضوع اصلی جامعه است و یا خیر؟ براساس 
پژوهش هایی که جامعه شناسان انجام داده اند در شرایط 

کنونی بخشی از جامعه حجاب را مسأله 
اساسی جامعه نمی داند. بخشی تا 

حدودی حجاب را مهم می دانند 
و بخش هایی نیز همچنان 
حجاب را مسأله مهم خود 
می دانند. این نتایج براساس 
بررسی های جامعه شناسی 
بررسی  علم  عنوان  به 
جریان های اجتماعی است. 

این موضوع می تواند زمینه های این را به وجود بیاورد که ما بیشتر 
در زمینه سیاسی و مدیریت کشور تأمل کنیم. اتفاق دیگری 
که رخ داده در درون جامعه رخ داده است. اگر جامعه شناسی 
نیز وجود نداشت در شرایط کنونی زندگی روزمره مردم جامعه 
به خوبی نشان می دهد که بخشی از مردم از مسأله حجاب به 
معنای سنتی آن عبور کرده اند. شرایط امروز تا حدود زیادی 
شبیه وضعیت قبل از انقلاب شده است. قبل از انقلاب سال۵۷ 
بخشی از موضوع حجاب جنبه ایدئولوژیک داشت، بخشی جنبه 
عرفی داشت و بخش هایی از جامعه نیز بی حجاب بودند. اگر به 
وضعیت خیابان های شهر دقت کنیم این سه گانه ساحت حجاب 
را به خوبی مشاهده می کنیم. این وضعیت حتی در مساجد 
و شب های قدر نیز وجود داشت و من مشاهده کردم که زنان 
بسیاری که در این مراسم ها شرکت کرده بودند حجاب به معنای 
سنتی آن نداشتند. این اتفاق در اماکنی رخ می داد که در راستای 
دغدغه های بخش های مذهبی جامعه نیز اداره می شد. با این 
وجود وضعیت حجاب در این اماکن نیز با آنچه مورد نظر برخی 

گروه های مذهبی بود فاصله داشت. 

   در هفته های اخیر رویکردهای متفاوتی از سوی 
نهادهای مختلف درباره حجاب صورت گرفته و برخی از 
نهادها با ارائه بیانیه به دنبال شدت عمل بیشتری در مقابل 
آن چیزی هستند که آنها بی حجابی قلمداد می کنند. این 

رویکرد به چه دلایلی است؟
حاکمیت بر این باور است که حجاب یک امر واجب سیاسی 
است. این در حالی است که برخی مسیر دیگری درباره حجاب 
در پیش گرفته اند. به همین دلیل نیزدر شرایط کنونی در 
برخی شهرهای کشور شاهد درگیری  بر سر حجاب هستیم. 
اگر این وضعیت ادامه داشته باشد این احتمال وجود دارد که 
این درگیری ها در آینده روند افزایشی پیدا کند و پیامدهای 
اجتماعی برای کشور به همراه داشته باشد. در چنین شرایطی 

این احتمال وجود دارد که درگیری ها با موضوع حجاب آغاز شود 
و مسائل دیگری مطرح شود. به عنوان مثال اگر نیروی گشت 
ارشاد به افراد بی حجاب برخورد کند با واکنش آنها مواجه خواهد 
شد و پس از مدتی موضوع از حجاب به موضوعات دیگری تغییر 
وضعیت می دهد و شکل دیگری به خود می گیرد. اینکه برخی 
گمان می کنند با ارسال پیامک و یا گرفتن عکس افراد بی حجاب 
می توانند این وضعیت را کنترل کنند ساده انگاری است و شرایط 
به این شکل پیش نخواهد رفت. امروز ما با فضایی در جمهوری 
اسلامی مواجه هستیم که با دوره های اول تفاوت هایی پیدا 

کرده است. 

   چه تفاوت هایی پیدا کرده است؟
جمهوری اسلامی نیز مانند همه حکومت های دیگر در مسیری 
که طی کرده با دگرگونی هایی مواجه شده تا به این نقطه رسیده 
است. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد این است که 
جمهوری اسلامی در برخی موارد متناسب با شرایط جامعه تغییر 
نکرده است. به همین دلیل نیز بسیاری از ضرورت بازنگری در 
قانون اساسی صحبت می کنند. این در حالی است که برخی گمان 
می کنند قوانین نباید تغییر کند. در مقابل مصلحان اجتماعی قرار 
دارند که بر این باورند باید قوانین و قانون اساسی تغییر کند تا 
جمهوری اسلامی متناسب با جامعه حرکت کند. این موضوع به 
یک مسأله در جامعه تبدیل شده است. به همین دلیل اگر برخی 
نهادهای تصمیم گیر در روند خود تجدیدنظر نکنند در آینده 

شاهد تنش هایی خواهیم بود. 

 با توجه به شرایط اجتماعی، اقتصادی و بین المللی 
مسئولان برای مدیریت چالش های داخلی نیازمند 
عقلانیت و تدبیر بیشتری هستند. چرا در چنین شرایطی 
اجازه داده می شود موضوعات محل مناقشه در جامعه 

شکل پررنگ تری به خود بگیرد؟
واقعیت این است که حاکمیت به جای اینکه در این زمینه با 
جامعه حرف بزند در حال صحبت کردن با خودش است. من در 
انقلاب سال۵۷ حضور داشتم. انقلاب ایران در شرایطی شکل 
گرفت که هنوز انقلابیون برای کنشگری انقلابی خود آمادگی 
کامل نداشتند. از سوی دیگر گروه های مسلحانه و مخفی مانند 
مجاهدین خلق اقدامی علیه حکومت نکرده بودند. اتفاقی که رخ 
داد این بود که راهپیمایی هایی برگزار شد و پس از آن انقلاب به 
پیروزی دست پیدا کرد. امروز برخی مسئولان با خودشان حرف 
می زنند نه مردم و گویی به دغدغه های مردم توجه نمی کنند. در 
روزهای اخیر رئیس جمهور در کابینه تغییر ایجاد کرده و نام آن 
را اصلاح مدیریت دولت گذاشته است. این در حالی است که وزیر 
جهاد کشاورزی که توسط رئیس جمهور کنار گذاشته شده از نظر 
تحصیلات و تخصص مرتبط ترین فرد با وزارت خود است. این در 
حالی است که وزیر اقتصاد که مهم ترین چالش های جامعه در 
حوزه مدیریت آن است و عملکرد خوبی نداشته برکنار نمی شود. 
در چنین وضعیتی نمی توان نسبت به اصلاح امور خوشبین بود. 

   کنشگری متفاوت برخی زنان در موضوع حجاب 
در شرایط کنونی به چه معناست؟ آیا برای بخش هایی از 
جامعه زنان تغییر در وضعیت حجاب به معنای سنتی آن 

به معنای اعتراض به وضعیت اقتصادی است؟
بخش هایی از جامعه هر اقدامی که انجام می دهد می توان به 
معنای کنشگری سیاسی قلمداد شود. امروز همه نگاه ها به سمت 
حجاب معطوف شده است. این در حالی است که اتفاقاتی که در 
جامعه رخ می دهد در اغلب موارد وجهه سیاسی به خود می گیرد. 
در سال های اخیر برخی سیاست های اقتصادی و اجتماعی که 
در جامعه اجرا شده با تعارض هایی همراه بوده و تنها مسأله 
حجاب نیست. واقعیت این است که حاکمیت با رویکردهایی 
که در زمینه های مختلف در پیش گرفته برخی را در مقابل خود 
داشته و به همین دلیل نیروهای متفاوتی در سطح جامعه بروز و 
ظهور پیدا کرده اند. دانشگاهیان در زمینه علمی، اهالی رسانه در 
زمینه رسانه، سینماگران در حوزه سینما و فعالان اقتصادی در 
حوزه اقتصاد دارای کنش های متفاوتی نسبت به گذشته شده اند. 
نکته دیگری که در این زمینه وجود دارد این است که به مرور 
زمان و در سال های اخیر نیروی میدان دار و واسط بین حاکمیت 
و جامعه به حاشیه رفته اند. به دلیل اینکه این نیرو به حاشیه رفته 
تضاد شکل می گیرد. به همین دلیل نیز این تضاد به شکلی خود 
را نشان می دهد. کنشی که زنان جامعه در مقابل حجاب انجام 
می دهند به دلیل رویکردی است که برخی در جامعه از خود بروز 
می دهند. بدون تردید اگر این وضعیت ادامه پیدا کند سرمایه 

اجتماعی و فرهنگی جامعه آسیب می بیند. 

دکتر تقی آزاد ارمکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 حاکمیت در موضوع حجاب باید با جامعه حرف بزند 
   باید نسبت به تغییرات اجتماعی انعطاف داشته باشیم

 کنشگری متفاوت نیروهای اجتماعی به دلیل تشدید تعارض هاست

خبــــر
درباره ایمنی ورزشگاه آزادی پرونده ای   

تشکیل نشده است
دادستان تهران در پاسخ به این سوال که آیا در رابطه 
با بحث ایمن سازی ورزشگاه آزادی پرونده ویژه ای در 
دادستانی تهران تشکیل شده است، یا خیر؟ بیان کرد: 
بطه پرونده  خاصی تشکیل  ا ین ر در حال حاضر در ا
نشده، اما به صورت جدی این موضوع در دستور کار ما 
قرار گرفته و به آن ورود کرده و مراتب این امر در حال 
پیگیری قضائی است. علی صالحی در رابطه با اینکه آیا 
دادستانی تهران به بحث ایمن سازی ورزشگاه آزادی 
ورود خواهد کرد یا خیر؟ اظهار کرد: بحث ساختمان های 
ناایمن در تمام حوزه ها چه اماکن ورزشی و چه سایر 
بخش ها، توسط دادستانی تهران در حال پیگیری است. 
وی افزود: در این رابطه در بخش هایی از قبیل آموزش 
و پرورش، بیمارستان ها، وزارت علوم، ورزشگاه  ها، حتی 
ساختمان های حقیقی و حقوقی ورود جدی داشته و در 
راستای این امر توفیقات خوبی نیز به همراه داشتیم. 

جمهوری اسلامی نیز مانند همه 
حکومت های دیگر در مسیری که طی 
کرده با دگرگونی هایی مواجه شده تا 
به این نقطه رسیده است. نکته مهمی 
که در این زمینه وجود دارد این است 
که جمهوری اسلامی در برخی موارد 
متناسب با شرایط جامعه تغییر 
نکرده است. به همین 
دلیل نیز بسیاری 
از ضرورت 
بازنگری در 
قانون اساسی 
صحبت 
می کنند

یک نماینده مجلس در واکنش به افزایش 
بی رویه قیمت خودرو اظهار داشت: به شخصه 
موافق این هستم که قیمت خودرو آزاد شود؛ 
یعنی خودروساز بیاید و بگوید فلان خودرو، 
فلان قیمت برایم تمام می شود و می خواهم 
به فلان قیمت هم بفروشم. یعنی نظارت بر 
سیاست ابلاغی اقتصادی دولت پشت قضیه 
نباشد زیرا وقتی آزادسازی قیمت خودرو 
اتفاق بیفتد، بهانه از دست خودروسازان 
گرفته می شود که مدام می گویند ما در حال 
ضرر دادن هستیم، اما قیمت ها هم مرتباً در 
حال افزایش است. جلال رشیدی کوچی 
گفت: قیمت های امروز خودرو در کشور ما، 
خیلی نزدیک قیمت بازار جهانی است، پس 
حالا وقتش است که واردات خودرو هم کاملًا 

آزاد شود؛ واقعا این رویه چه اشکالی دارد؟ 
امروز اگر قیمت پژو ۲۰۷ به یک میلیارد 
و صد میلیون تومان رسیده است، یعنی 
حدوداً ۲۰ هزار دلار قیمتش است اگر دلار 
را ۵۰ هزار تومان لحاظ کنیم. خب ما اجازه 
دهیم خودروی ۲۰ هزار دلاری که در دنیا 
تولید می شود، به کشورمان وارد شود، بعد 
به مردم بگوییم این پژو ۲۰۷ تولید خودمان 
است و به طور مثال این تویوتا هایلوکس 
۲۰ هزار دلاری هم موجود است، حالا به 
انتخاب خود خرید کنید. وی افزود: مسئولان 
متولی و تصمیم گیر در حوزه خودروی 
کشور نمی توانند بگویند قیمت خودرو های 
داخلی برابر با بازار های جهانی اما انحصار 
در داخل باشد. بنابراین مشخص است که با 

قیمت گذاری دستوری که در حوزه خودرو 
صورت می گیرد، به شدت مخالفت خود را 
اعلام کرده و می کنم چون منافع مردم در آن 
دیده نمی شود. نماینده مروشت بیان کرد: 
اگر دولتمردان و خودروسازان حاضرند، 
طرح بنده در خصوص آزادسازی قیمت های 
خودروی داخلی و اجازه واردات خودرو 
را بدهند تا همه مردم ببینند که صنعت 
خودروسازی ما با ۵۰ سال سابقه، چند مرده 
حلاج است؟ عضو مجمع نمایندگان استان 
فارس در واکنش به افزایش قیمت خودرو و 
اختلاف شورای رقابت برای قیمت گذاری ها 
و اینکه اساسا چرا هیچ فرد یا تشکیلاتی این 
وضعیت آشفته را گردن نمی گیرد؟ بیان کرد: 
این فضای ایجاد شده دولتی در خصوص 

گرانی خودرو و قبول نکردن مسئولیت توسط 
هیچ فرد و گروهی را، بازی با کلمات و دعوایی 
صوری می بینیم. راه راستی آزمایی مسئولان 
و همچنین ایجاد رضایت مردم روشن است، 
اما گویا منافع عده ای سخت به خطر می افتد 
اگر تن به طرح ساده بنده بدهند. وی تصریح 
کرد: بنده در این مدت که افتخار نمایندگی 
مردم را داشتم، دائماً در خصوص وضعیت 
آشفته صنعت و بازار خودرو و همچنین 
مافیای آن حرف زدم و آنها را هم به مناظره 
دعوت کردم، در حال حاضر هم بنا دارم تا 
پایان روز نمایندگی ام در مجلس بر این 
موضوع که مطالبه مردم است، اصرار کنم تا 
شاید به کمک برخی از همکاران، این رویه 

ناصواب بالاخره تغییر کند. 

جلال رشیدی کوچی: 

دعوا بر سر قیمت گذاری خودرو صوری است


